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Sarrià en estat pur
La vila viu amb intensitat els primers dies de la Festa Major
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“Tornava a casa des de la pla-
ça de la Virreina de Gràcia fent
el mateix recorregut que fa
anys que faig. [...] Quan era a
un parell de carrers de casa, un
home em va sorprendre per
darrere, em va immobilitzar i
em va començar a fer toca-
ments als genitals. [...] Vaig
començar a retorçar-me per
desfer-me dels braços d’aquell
home, que finalment va arren-
car a córrer. [...] Tota jo tre-
molava, i ràpidament vaig ser
conscient que acabava de patir
una agressió sexual”.

Aquest és el dur relat que fa
pocs dies va fer públic la regi-
dora de la CUP Maria Rovira
després d’haver patit una agres-
sió masclista. Però aquestes pa-
raules les podria haver escrit
qualsevol de les 1.445 dones
que, segons xifres oficials, van
denunciar haver estat víctimes
d’una agressió o abús sexual a
Catalunya el 2015. O, de fet,

qualsevol de les moltes que no
arriben a denunciar-ho –es cal-
cula que només el 20% ho fa–.
A Europa, una de cada deu do-
nes de més de 15 anys afirma
haver patit violència sexual.

“DISCURS EXCULPATORI”
“És incomprensible que, da-
vant d’aquestes xifres, la socie-
tat no estigui escandalitzada”.
Qui parla és Alys Samson,
d’Hèlia Dones, una associació
de suport a les dones que pa-
teixen violència de gènere. “Si
en lloc de dones agredides es-
tiguéssim parlant de futbolistes,
què passaria?”, reflexiona in-
dignada. Ella és una de les mol-
tes dones que treballen per
combatre aquesta xacra. En el
seu dia a dia les xifres abstrac-
tes es converteixen en dures ex-
periències difícils d’afrontar.
Primer de tot, perquè el “dis-
curs exculpatori” envers l’a-
gressor –“són persones que no
estan bé del cap”, etc.– està so-
cialment molt estès i “natura-
litza” el problema. I, després,
perquè malgrat que la legislació
catalana al respecte “és de les

més avançades d’Europa, se-
gueix sent insuficient, sobretot
perquè encara és desconeguda
pels que l’han d’aplicar”, la-
menta Samson. 

“De què serveix una bona llei
si no es desplega correcta-
ment?”, es pregunta en aquest
cas Mireia Foradada, membre
de Gatamaula, un altre col·lec-
tiu de dones feministes. “Cal
més formació i especialització
de la policia i la justícia, així com
de la resta d’institucions, inclo-
sos els metges”, reclama. Una
opinió que comparteix Dolo-
res Pulido, membre de Ca la
Dona, un espai de referència en
la matèria, la qual resumeix
que “falta formació en perspec-
tiva feminista a totes les parts
del circuit d’atenció”.

DENUNCIAR ÉS UN “CALVARI”
Des dels col·lectius feministes
saben bé el “calvari” que per a
les dones agredides és denun-
ciar. Moltes es fan enrere quan
se’ls explica què comporta. Ha-
ver de trobar-se amb el seu
agressor, per exemple. Millorar
el procés judicial, doncs, és una

altra de les assignatures pen-
dents, com també ho són la
prevenció i la sensibilització.
“La informació que té la policia
ha de servir per alarmar-nos”,
reclamava la regidora Rovira en
el seu escrit. Un extrem que
comparteixen tant Pulido com
Foradada i Samson, perquè, a
més, fer públic en quins barris
hi ha més agressions serviria
també per combatre “la sensa-
ció d’impunitat” dels agressors.

DES DE L’AJUNTAMENT
I què dir de les institucions?
“Podem fer molt més del que
fem”, escrivia Rovira. Samson i
Pulido ho comparteixen, però
diuen que han detectat un “can-
vi de tarannà” a l’Ajuntament
amb l’executiu d’Ada Colau. “És
un govern molt més receptiu a
treballar per combatre aquesta
xacra”, celebra Pulido. Forada-
da, en canvi, es declara més
“escèptica” en aquest sentit.
“De no fer res a fer alguna cosa
ja és un pas, però queda molt
per fer”, afirma, “començant
per treballar molt més braç a
braç amb el teixit social i veïnal”.

Una crítica que comparteix
Laura Pérez, regidora de Femi-
nismes i LGTBI de l’Ajunta-
ment, la qual admet que “hi ha
molt marge de millora”. “Tots els
serveis i les institucions s’han de
coordinar millor i cal potenciar
les alertes i la sensibilització”,
apunta Pérez. Dit això, però,
remarca la tasca que ja estan
fent des de la seva regidoria, com
ara les campanyes específiques
de sensibilització aprofitant les
Festes Majors dels barris.

Sigui com sigui, no s’acon-
seguirà acabar amb aquesta
xacra si no s’acaba abans “amb
la invisibilitat de les dones” i s’e-
radica “el sexisme de soca-
arrel”, adverteixen els diver-
sos col·lectius feministes. I això
passa per incidir en l’ensenya-
ment, “aplicant-hi la coeduca-
ció”, reclama Samson, “sense
descuidar la tasca que cal fer
amb els homes”, avisa Pulido, i
fomentant “l’autodefensa fe-
minista” entesa en sentit ampli
i orientada a l’empoderament
de les dones, diu Foradada.
Per construir un edifici nou cal
començar pels fonaments.

Arnau Nadeu
BARCELONA

L’any passat 1.445 dones van denunciar haver estat víctimes d’una agressió o abús sexual a Catalunya. Foto: No to violence against women

Una xacra 
(encara) 
a l’ombra
» L’agressió sexual al carrer 
denunciada per la regidora 
Maria Rovira rellança el debat 
sobre la violència masclista

» Tot i les xifres alarmants, 
es “naturalitza” i es menysté 
un problema que cal afrontar 
des de tots els àmbits

Reportatge
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Un diari plural

per Sergi Villena

4Neymar o la inevitable controvèrsia

El brasiler Neymar, que pos-
seeix aquella capacitat innata
de no deixar ningú indiferent, ha
suscitat el debat durant els dar-
rers dies. El partit contra el Le-
ganés, saldat amb una còmoda
victòria del Barça, va incloure
una exhibició de filigranes de
'Ney' que no van agradar ni a ju-
gadors i afició locals (fins a cert
punt lògic, perquè perdien), ni
tampoc a certs opinadors que
van redundar per enèsima ve-
gada en el suposat caire provo-
catiu d'aquestes accions. 

Partim de la base que l'estil de
Neymar destil·la exuberància en
cada una de les seves interven-
cions, quan entra en contacte
amb la pilota sempre busca dotar
de fantasia qualsevol jugada. Ell
sempre ha jugat així, a Brasil i
aquí, per tant ningú pot esquin-
çar-se les vestidures a aquestes al-
çades, ni sospitar-ne de perverses
intencions de ridiculitzar els ri-
vals. Una de les claus del trident
blaugrana és probablement la
complementarietat que la màgia
de Neymar i la contundència de
Suárez aporten al sublim joc de
Messi. Però més enllà d'aspectes
tècnics, sembla que generar po-

lèmica al voltant del brasiler
dóna bons rèdits a la 'caverna'.
L'afany de desviar com sigui l'a-
tenció és inherent a aquest gru-
puscle intoxicador. Ara, per ex-
emple, amb l'escandalosa simu-
lació d'una falta per part de Ra-
mos durant el partit contra l'Es-
panyol, s'aferren a qualsevol tema
per tal de no parlar de la vergo-
nyosa acció del central andalús,
impròpia d'un professional de
l'esport. I el 'cas Neymar', nascut
aquesta vegada per culpa dels co-
mentaris crítics que en va fer
Laudrup durant la retransmissió
televisiva del partit de Leganés, els
ha vingut de meravella. Les insi-
nuacions que l'exjugador danès
de Barça i Madrid va fer sobre, se-
gons el seu parer, les provoca-
cions del futbolista brasiler, han
atiat el foc des del mateix dia del
partit i han prosseguit durant
tota la setmana. 

Però, inesperadament, la con-
juntura ens ha regalat unes de-
claracions impagables de l'actu-
al entrenador del Madrid, Zida-
ne, que fuig d'ambigüitats i de-
fensa la manera de jugar de 'Ney'
justificant que s'expressi futbo-
lísticament tal com ho fa damunt

d'un terreny de joc perquè és
així com sap fer-ho. En la matei-
xa línia han parlat Simeone o el
propi Luis Enrique. Probable-
ment, després de veure com l'en-
trenador blanc (ara per ara la veu
més autoritzada en el si del ma-
dridisme, gràcies a la bona ratxa
esportiva) opina contràriament
als seus postulats, els instigadors
de la polèmica callaran fins que
toqui una nova campanya deses-
tabilitzadora.

El que és obvi, en qualsevol
cas, és que aquests atacs orques-
trats han estat, són i seran inevi-
tables. No es pot exigir a Neymar
que jugui d'una altra manera,
com tampoc demanar a Piqué
que digui el que no pensa per
acontentar la massa pro-Espanya
que tant el xiula. Que cadascú ac-
tuï com cregui convenient, ja hi
comptem amb aquests retrets
sistemàtics. Però el més trist és
que també hem de comptar amb
la impunitat d'accions com la de
Ramos, que condicionen resul-
tats. Per tant, cal persistir en la mi-
llora del nivell actual de joc, i si les
'lambrettas' d'en Neymar contri-
bueixen a assolir els objectius,
benvingudes siguin.

4Felipe VI y su democracia
per David Rabadà

Con la intención de generar
presión ante el conflicto político
nacional, más la falta de con-
senso territorial para formar
gobierno en España, Felipe VI
ha declarado en la ONU que el
Reino de España posee una de-
mocracia avanzada. El proble-
ma es que si España goza de
una democracia tan avanzada,
cómo se entienden los sigu-
ientes hechos?. 

Primero, ¿por qué una mo-
narquía medieval forma parte
de una democracia moderna?
Segundo, ¿por qué no se da to-
tal transparencia a los gastos,
propiedades e inversiones de
todos los Borbones? Tercero,
¿por qué la Constitución, que
habla de igualdad entre los
españoles, considera delito
que se critique a la casa Real?
Cuarto, ¿cómo se comprende
esta democracia avanzada

siendo la monarquía herencia
dictatorial? Quinto, ¿qué pasa
con todos los deslices desde el
cuñado del Rey hasta su pro-
pio padre pagados por el di-
nero de la democracia espa-
ñola? Sexto, ¿cómo se explica
que el ministro del interior,
Jorge Fernández Díaz, bajo el
amparo del gobierno español,
haya perpetrado una guerra
sucia en contra de otros parti-
dos políticos? Y, por último, si
Felipe VI insiste en una de-
mocracia española avanzada,
¿por qué no organiza unos co-
micios para que el Reino de Es-
paña pueda o no elegirle como
su Rey? Y en caso de no ser ele-
gido, ¿defendería su patria
bajo una República española?
En este país, delante de lo ab-
surdo nada se puede defender
con lógica. La ignorancia es la
madre del atrevimiento.

Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

#PPSOE

@canofite: Javier Fernández: "Con los in-
dependentistas no hay nada que hablar".
Nos espera una gran fraternidad del go-
bierno PP+Cs+Liga Sur.

#NoEsteuSols

@KRLS (Carles Puigdemont): La seva ver-
gonya és la nostra fortalesa. No esteu sols:
som més els qui preferim les urnes a les
arnes. Les que han arnat la democràcia.

#GuanyaElNo

@FARC_EPueblo: “No significa que se
haya perdido la batalla por la paz. Esto nos
llena de más entusiasmo y nos compro-
mete mucho más”.
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Un diari obert

4Macacos contra l’espanyolisme
per Gemma Aguilera

És una ofensa terrible, un menyspreu in-
humà, un sacrilegi, una humiliació que
mereix resposta. Resulta que hi ha
32.259 éssers humans i vora 250 ma-
cacos salvatges que no són espanyols i
no ho volen ser, per molt que els pro-
metin un DNI nou de trinca i un lloc al
paradís de la UE. Els gibraltarenys són
així de desagraïts i d’incultes, incapaços
de detectar l’oferta irrepetible que els fan.
Com molts de nosaltres quan ens truca
una companyia de telefonia mòbil per
oferir-nos un preu millor i un smartp-
hone a pagar en còmodes terminis de 48
mesos. Els diem que no, ens pregunten
si és que som imbècils i volem seguir pa-
gant més i responem que sí.

Tant la dreta com l’esquerra del rè-
gim, i també Podemos i C’s -és a dir, tota
l’Espanya nacionalista-, fan seu el crit de
“Gibraltar espanyol!” perquè estan con-
vençuts que un bon dia els britànics del
Penyal es llevaran i se n’adonaran que
han malgastat la seva vida atrapats en
una ficció que va començar amb un mal-
eït  referèndum el 1967, perquè en re-
alitat volen annexionar-se a la pàtria es-
panyola. Que ja n’estan tips, de pertànyer
a un estat més ric i poderós, amb mo-
neda pròpia i privilegis de tota mena, i
que per postres, té tan poca esma im-
perial que es dedica a fer referèndums
perquè els seus ciutadans decideixin lliu-
rement si volen o no formar part de la
Gran Bretanya.

El ministre Margallo hi té una ob-
sessió malaltissa, Gibraltar és el gran tro-
feu de caça que tots els ministres d'Ex-
teriors, a dreta i esquerra, han volgut ex-
hibir però no han pogut abatre l’animal.

És tal la seva dèria que ha amenaçat de
bloquejar les negociacions del Regne
Unit amb la UE pel Brexit si Londres no
s’avé a pactar una entrega progressiva de
Gibraltar a Espanya en una negociació
bilateral Londres-Madrid sense passar
per les urnes. L’obsessió inclou els típics
xous estivals de conflictes diplomàtics al
Penyal dels darrers anys.

Recentment, el monarca espanyol,
digníssim súbdit de Margallo en la
croada contra els gibraltarenys, ha in-
ternacionalitzat el precari nivell de l’Es-
tat que representa assegurant a l’ONU
que això de Gibraltar s’ha d’acabar,
que és un “anacronisme colonial”. La res-
posta del ministre principal de Gibral-
tar no podia ser més humiliant en ter-
mes d’orgull patri i de democràcia ele-
mental: “A l’Europa moderna ha d’im-
perar el dret a decidir, sempre s’ha de
buscar el consentiment d’un poble abans
de parlar de sobirania. L’únic que deci-
dirà el futur de Gibraltar és el poble de
Gibraltar, que ja ha parlat per dir que és
britànic”.

Els gibraltarenys ja van parlar el
1967 quan els van preguntar si volien
romandre com a colònia britànica o
passar a sobirania espanyola, i ho van
ratificar el novembre del 2002 amb el
98,97% dels vots. Espanya ho té fàcil.
Com que considera que les colònies sí
que tenen reconegut el dret d’autode-
terminació, que proposi a Londres una
consulta a l’escocesa per comptar
quants macacos i quants humans se’n
van amb la Roja.   

Publicat a El Món

Estic molt sorprès de com s’interpreta
"el fet de ser català" per part d’alguns po-
lítics. Em refereixo, concretament, a la
Sra. Inés Arrimadas, cara visible del
grup Ciutadans, que en fa un ús reite-
rat que no li correspon, es miri per on
es miri. I no ho dic perquè no hagi nas-
cut al Principat: som, des de temps im-
memorials, terra d’acollida i, per tant,
aquesta qüestió està fora de discusió.

El problema de la Sra. Arrimadas
rau en el fet que forma part d’una for-
mació política que, des del mateix ins-
tant  de la seva presentació en societat,
malda per anorrear la nostra llengua
perjudicant, a banda, l’economia des de
l’instant que denunciaren al TC l’Esta-
tut del 2006 que havia estat aprovat per
totes les institucions de l’Estat i pel po-
ble català en referèndum.

I com se sol dir, no n’hi ha dos sen-
se tres: No en té prou amb el perjudici
que tant ella com tots els companys i
companyes del partit, en especial el pre-
sident Rivera, ens estan causant realit-
zant declaracions d’un anticatalanisme

visceral arreu de l’Estat, sinó que quan
li toca intervenir al Parlament del Parc
de la Ciutadella sempre empra la llen-
gua castellana intentant demostrar,
sense cap tipus de dissimul, el rebuig
envers la nostra. Segur que ella es de-
leix d’un moment de glòria.

No, Sra. Arrimadas,  aquest tipus de
"catalans" no ens interessen si,  aprofi-
tant l’altaveu de la política, intenten des-
truir- nos com a poble. Ultrapassem,
amb escreix, el mil·leni en què, partint
del llatí clàssic heretat dels romans, s’ha
anat formant la nostra parla. Hem pa-
tit, i seguim patint, intents de destruir-
la, fins i tot amb gent armada i, com pot
veure, segueix, sortosament, ben viva.
Prengui’n bona nota.

És cert que el president Pujol va
crear la frase encara vigent de "català
és qui viu i treballa a Catalunya", però,
al meu entendre, ha quedat incom-
pleta. Hauria de ser, a hores d’ara, la
següent: "Català és qui viu i treballa a
Catalunya i, a més, l’estima i la res-
pecta". Vostè no la compleix.

4No, això no és ser català
per Antoni Moliné i Roura

Parlen els
veïns

Víctor
“Es perden moltes
places d’aparca-
ment que sempre
estaven plenes i era
una zona còmoda,
però crec que, si a
partir d’ara se’n fa

un ús actiu i bo i està ple de gent, serà un
espai que s’haurà guanyat. Això sí, hau-
rem d’aparcar per sobre de les rondes.”

Anna
“Per als vianants i
per als veïns serà
molt millor que no
hi hagi constant-
ment cotxes en-
trant i sortint, però
per als que portem

cotxe pot ser un problema. Espero que
l’espai que s’allibera es pugui aprofitar per
fer-hi activitats periòdicament.”

Oriol
“Malament. A mi
m’anava molt bé
poder aparcar a la
zona verda que hi
havia aquí dins i no
ho podré fer. El pro-
blema és que no sé

on podria posar-se un espai alternatiu per
a les places que es perden, és un proble-
ma històric del barri i del districte.”

Gemma
“Molt bé. És una
zona per on cons-
tantment hi passen
els nens que van a
les escoles de Sa-
rrià i de Sant Ger-
vasi, però també

molta gent gran perquè aquí al costat hi
ha un CAP. Tot i així, tinc els meus dub-
tes que això tingui gaire continuïtat.”

Què et sembla que la Llosa s’alliberi de cotxes de manera permanent?
per Pau Arriaga

@KasperJuul_0: El nuevo PSOE, ahora di-
rigido por Javier Fernández, ha decidido
que ahora sólo rivalizará con el PP y C's
como fábrica de independentistas. 

@raulromeva: És al nostre abast construir
un país que no conjugui els verbs inhabi-
litar i votar en una mateixa frase. Un país
normal. Fem-lo! #9NSomTots.

@JuanManSantos: No me rendiré, seguiré
buscando la paz hasta el último día de mi
mandato, porque es el camino para dejar-
les un mejor país a nuestros hijos.

Opinió en 140 caràcters
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Des del passat divendres dia 30 de
setembre Sarrià viu una nova
edició de la seva Festa Major,
que un any més arriba farcida
d’activitats per a tots els públics,
gustos i edats. 

Els actes del programa van
arrencar el divendres 30 a dos
quarts de set de la tarda amb
l’actuació de l’escola de dansa
Yisbell, que va interpretar unes co-
reografies per donar la benvingu-
da a les entitats del barri i fer la
prèvia del Toc d’inici, una petita
cercavila amb representació de la
cultura tradicional catalana que va
anunciar l’inici de la Festa Major.
Una mica més tard, entre tres
quarts de vuit i les vuit del vespre,
va arribar el torn de la presenta-
ció de la IV Batalla x Sarrià, que va
deixar passar a la lectura del pre-

gó. Enguany va anar a càrrec de les
escoles públiques del barri:  Escola
Orlandai, Dolors Monserdà San-
tapau, Costa i Llobera i Escola Tà-
ber. El primer dia de Festa Major
va continuar amb diferents acti-
vitats, com ara el sopar popular o
la Nit Heliogàbal a Sarrià.

L’endemà el ritme no va de-
caure i ja de bon matí van co-
mençar els actes, com ara la sor-
tida cultural per la Vila, la xoco-
latada popular, mentre que a la
tarda i al vespre els actes més des-

tacats van ser la cercavila, la re-
cepció de pubilles i hereus, el co-
rrebars i el concert amb The Lo-
nelys i A4 Reggae. 

El primer cap de setmana de
Festa Major es va tancar el diu-
menge dia 2 amb la trobada de ge-
gants i el posterior dinar geganter,
el concurs de paelles,  el recorre-
gut pels balcons artístics i la vet-
llada musical al Teatre de Sarrià.

Fins al pròxim dia 9, el ritme
no s’aturarà i Sarrià viurà amb in-
tensitat la seva Festa Major.

El pregó ha anat a càrrec de les escoles públiques. Foto: Districte

Sarrià viu amb intensitat els
primers dies de la Festa Major
» Els veïns gaudeixen d’una setmana plena d’activitats com ara 

mostres de cultura popular, concerts, teatre, balls o sopars de barri

La música i la cultura popular,
pals de paller de la Festa Major

TRADICIÓ4La música i la cul-
tura popular són dos elements
indispensables en qualsevol Fes-
ta Major de Catalunya. A Sarrià,
com no podia ser de cap altra
manera, també és així.

Al llarg del primer cap de set-
mana de la Festa, entre el di-
vendres 30 i el diumenge 2, els
sarrianencs van poder gaudir
de diferents concerts, com ara el
de Cost to cost & Soldiers of Dre-
ams, de l’actuació dels finalistes
del Concurs de Directes o d’un
dels actes més destacats d’a-
quests dies: la Nit Heliogàbal a

Sarrià que va oferir els concerts
d’Aliment i Heather. Alguns dels
altres concerts van ser els de The
Lonelys i A4 Reggae o la sessió
dels punxadiscos Mika the Dog o
Inuc, entre altres.

Deixant de banda la música,
aquesta Festa Major, tal com
passa cada any, està dedicant
una bona part del seu programa
a la cultura popular.  Els ge-
gants, els castells, les cercaviles,
les sardanes, les havaneres, el
correfoc, la diada castellera o el
piromusical han estat i seran
protagonistes aquests dies. 

Els balcons i aparadors de 
la Vila es tornen a engalanar

CONCURS4La Festa Major
d’enguany serveix perquè el
concurs de guarniments de bal-
cons i aparadors arribi a la seva
cinquena edició. Es tracta,
doncs, d’una activitat totalment
consolidada durant aquests dies
de celebració.

Així doncs, aquesta setmana
es poden veure diferents balcons
i aparadors de veïns i comer-
ciants de la Vila guarnits amb
molt d’estil. El pròxim dijous sis
d’octubre el jurat del concurs,
que enguany torna a ser popu-
lar,  el jurat farà la seva rua, amb

sortida des de la Casa Orlandai,
que permetrà a tothom que ho
desitgi anar a veure els balcons
i aparadors guarnits. Tres dies
més tard, el diumenge 9 d’oc-
tubre -el dia que acaba la Festa
Major-, un cop acabi la baixa de
carretons s’entregaran els pre-
mis del concurs a la plaça Sant
Vicenç.

Cal recordar que si el balcó
guanyador pertany a una per-
sona membre d’un dels dos
equips de la Batalla x Sarrià, l’e-
quip en qüestió afegirà dos
punts al seu recompte.

La ‘Batalla x Sarrià’ celebra
la seva quarta edició

COMPETICIÓ4La Batalla de Sa-
rrià s’ha convertit en un dels grans
actesde la Festa Major. El passat
dia 30, el primer dia de la Festa,
va arrencar la quarta edició d’a-
questa competició que enfronta en
una sèrie de proves a dues colles,
la dels Vicençs i la dels Rosers.

Després de la victòria de l’any
passat dels Rosers, enguany els
Vicençs volen tornar a aixecar el
trofeu. El tret de sortida a les pro-
ves es va fer el dissabte dia 1 amb

les ‘Piles de menjar’, mentre que
l’endemà va arribar el torn del
‘Llançament de rodes’. La com-
petició també té el seu vessant es-
portiu amb els tornejos de futbol
de 3x3 i 4x4.

El guanyador de la competició
es començarà a decidir entre els
dies 6 i 7 d’octubre, amb la prova
de foc i el concurs de triples, tot i
que encara faltarà el tram final
amb, entre altres, la baixada de ca-
rros i el joc de petxines.

Gegants | En Blauet celebra el seu 15è aniversari
La 23a trobada gegantera de la Colla Gegantera de Sarrià que es va celebrar el diumenge 2 

d’octubre va ser un acte ple d’emoció per la celebració d’una efemèride especial: els 15 anys  d’en
Blauet. El gegantó Blauet és una figura que representa un jove membre del grup excursionista Els

Blaus. Vesteix amb una camisa de quadres i un fulard i porta una motxilla i un casquet al cap. 

Redacció
SARRIÀ
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El serial sobre el llegat del mag-
nat Julio Muñoz Ramonet, mort
l’any 1991, sembla que encara ani-
rà per llarg. I és que, després que
el passat mes de juny l’Ajunta-
ment obrís al públic els jardins del
palauet del carrer Muntaner  -el
juliol del 2013 les herederes van
entregar les claus de la finca al
Consistori en compliment d’una
sentència del Tribunal Suprem-
, recentment les filles han posat
en marxa una nova ofensiva ju-
dicial amb el suport del notari suís
Romano Kunz -marmessor de
Muñoz Ramonet-, que assegura
que el seu client no tenia la in-
tenció d’excloure les seves filles
del patronat de la fundació que
vetlla per aquest llegat.

En declaracions al diari El
Periódico, el nou advocat de la fa-

mília, Jos Prado, ha explicat que
la família, no només té aquest tes-
timoni, sinó que també hi ha
“una traducció jurada de docu-
ment successor, escrit en ale-
many, que, si arriba als tribunals,
pot canviar el paper destacat que
té l’Ajuntament en l’administra-
ció d’aquest patrimoni”.

Actualment les filles de Mu-
ñoz Ramonet estan excloses de la
fundació que gestiona el llegat del
seu pare. Fundada el 1995, està
exclusivament integrada per l’A-
juntament. Fa uns mesos, però,

les quatre filles i un nét, van
constituir la Fundació Privada
Casa Julio Muñoz Ramonet per
reclamar la titularitat del pa-
lauet i de les obres d’art. La fa-
mília, que està disposada a què
Generalitat i Ajuntament en for-
min part, demana que es dissol-
gui l’actual fundació.

Des de l’Ajuntament, però, ja
han deixat clar que no tenen
cap intenció d’acceptar aquest
canvi de fundacions. Sembla,
doncs, que la disputa continua-
rà per la via judicial.

Els jardins de la finca són d’accés públic des del juny. Foto: Arxiu

Les filles de Muñoz Ramonet
tornen a plantar cara al consistori
» Inicien una disputa legal amb l’ajuda del notari del magnat, que

afirma que Muñoz Ramonet no volia excloure les seves filles del llegat

Xerrada de Jordi Borràs i Xavier
Casals sobre l’extrema dreta

CASA ORLANDAI4La Casa Or-
landai acollirà el pròxim dia 5
d’octubre a partir de les set de la
tarda una xerrada del fotògraf
Jordi Borràs i de l’historiador
Xavier Casals sobre l’auge de
l’extrema dreta europea.

Borràs i Casals parlaran de
les causes, dels esdeveniments
i dels personatges claus que
han provocat que els discursos
xenòfobs, populistes i ultrana-
cionalistes hagin guanyat adep-
tes al continent europeu en els
darrers anys. Al mateix temps,
aquests dos coneixedors d’a-

questa realitat política analit-
zaran si a Espanya i a Catalun-
ya el discurs ultradretà s’està
fent un espai.

La xerrada s’emmarca en el
cicle ‘Les Veus de la República’
que organitza la Casa Orlandai
i que té com a objectiu debatre
sobre aspectes relacionats amb
l’organització de l’esfera públi-
ca. Durant l’acte, els ponents i
els assistents parlen sobre polí-
tica, sociologia, comunicació,
història, economia... des d’una
perspectiva teòrica però també
pràctica i vivencial.

L’AMB no vol que l’exèrcit 
faci pràctiques a Collserola

MOCIÓ4El Consell Plenari de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na ha aprovat una moció de rebuig
a les pràctiques militars i la pre-
sència de l’exèrcit espanyol al
Parc Natural de Collserola.

A instàncies de la CUP, i amb
el vot favorable de la mateixa
CUP, ERC, Entesa-ICV i CDC, la
moció ratifica, en primer lloc, els
acords del Consorci del  Parc Na-
tural de la Serra de Collserola i del
Parlament, que anteriorment ja
s’havien posicionat en la mateixa
línia. PP, C’s i PSC, per la seva ban-
da, hi van votar en contra.

En paral·lel, el document  ins-
ta els ajuntaments amb terme
municipal i limítrofs al parc  que
emprengui mesures “proactives”
per “fer efectiva” la prohibició
d’aquests entrenaments de l’e-
xèrcit espanyol al parc. 

La moció, però, no inclou la pe-
tició de la CUP en el seu text inicial,
on s’instava al consorci  i als ajun-
taments a requerir la presència de
la Policia Local i els Mossos d’Es-
quadra en cas de noves pràctiques.
Això queda ajornat fins que es creï
una normativa que doti qualsevol
acció de seguretat jurídica.

Primer pas perquè la Llosa  
de Sarrià sigui un espai veïnal
URBANISME4L’espai situat a la
Via Augusta entre el carrer de
Dolors Monserdà i el passeig de
la Bonanova, conegut com la
‘Llosa de Sarrià’ va deixar de
ser el passat dia 22 de setembre
una zona d’aparcaments de cot-
xes per passar a ser un espai d’ús
públic per a vianants.

La decisió del Districte neix
amb l’objectiu de crear un nou es-
pai per a l’ús dels veïns. El següent
pas serà que, a través d’un procés

participatiu, es decideixi quin ús
se li dóna a la zona.

En declaracions a Línia Sa-
rrià, el regidor del Districte,
Daniel Mòdol, explicava que la
idea “sorgeix d’una demanda
veïnal” que té sentit “especial-
ment a partir d’una hora deter-
minada del dia”. Mòdol va afe-
gir que està previst que “l’espai
sigui principalment pels nens,
especialment en el moment de
la sortida de les escoles”.

Innovació | Premi per a un grup d’alumnes del Sagrat Cor
Un grup d’alumnes de segon de batxillerat del col·legi Sagrat Cor han guanyat recent-

ment el premi a la iniciativa empresarial més innovadora de la zona ‘Àsia-Europa’ de la
fundació Junior Achievement. Aquests alumnes van presentar al concurs una bossa 

biodegradable per recollir les closques de les pipes. El concurs es va celebrar a Suïssa. 

Redacció
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Cal consens amb el comerç
» La Fundació lamenta que el consistori no tingués en

compte l’opinió dels botiguers per fer el Dia sense cotxes

EDITORIAL/ Les dues últimes setmanes han
estat, per utilitzar un eufemisme, dinàmiques
pel que fa a iniciatives de diferents adminis-
tracions que han afectat el comerç. La pri-
mera va ser el 22 de desembre en el Dia
Sense Cotxes, quan es van tancar 58 carrers a
la ciutat. Des de la Fundació Barcelona Co-
merç estem d’acord amb les altres entitats
que van publicar un comunicat dient que si
bé és positiu per a Barcelona començar a virar
cap a un model més sensible amb el medi
ambient, també és cert que abans de tancar
els carrers s’hauria de posar a disposició eines
i espais alternatius on deixar els vehicles.

A part d’això, en el comunicat també es
va deixar clara la posició del comerç sobre el
fet que el Dia Sense Cotxes se celebrés en un
dia laboral: l’any passat es va celebrar en un

de festiu i les afectacions van ser menors. A
més, el fet que a diferents carrers es tan-
quessin en horaris diferents també va com-
plicar la mobilitat. L’objectiu del document
és mostrar al consistori que tot i que estem
d’acord en la disminució de l’emissió de
gasos contaminants, s’hauria d’haver tingut
en compte l’opinió dels representants del co-
merç i la restauració, i s’hauria d’haver fet
amb antelació per tal d’obtenir més infor-
mació sobre la jornada i dels carrers afectats.

El segon tema que va provocar la nostra
reacció immediata va ser l’anunci, per part de
la Generalitat, de la publicació de l’avantpro-
jecte de Llei del Comerç catalana. En cap mo-
ment el text es va consensuar amb els
botiguers, si bé és cert que se’ns va informar
sobre les línies mestres de l’avantprojecte du-

rant la presentació de la Junta, i que, un cop
publicada la notícia, es va demanar l’avant-
projecte a la Generalitat per tal de llegir-lo i
donar l’opinió, però el text no ens ha arribat. 

Un dels temes més delicats és la liberalit-
zació dels períodes de Rebaixes, no limitant-
les a dos moments a l’any. A diferents mitjans
es deia que aquesta era una postura com-
partida pel comerç, cosa que no és certa: res-
pectem l’argument sobre l’augment de tràfic
en els comerços d’afluència massiva si s’ex-
pandeix el període de Rebaixes a més de dos
cops, però pel comerç de proximitat, que no
té la capacitat de reduir preus en més oca-
sions que les citades, aquesta implementa-
ció pot ser perjudicial, ja que reforçaria la
tendència a desviar els clients cap a superfí-
cies amb més capacitat de reduir preus que

el comerciant de proximitat, empitjorant la
ja complicada situació d’aquests negocis.

Des de la Fundació, conscients que no
podem oposar-nos a la normativa i compro-
metent-nos a seguir-la, proposem que el
terme “Rebaixes” es dissociï de qualsevol altre
període que els productes es venguin sota
descomptes especials utilitzant, en aquests
casos, paraules com “Promoció”, “Des-
compte”, “Preu especial”, ja que considerem
que la càrrega psicològica implícita en el mot
“Rebaixes” ajuda al petit comerç a tenir pics
de vendes en dos períodes de l'any, vitals per
nosaltres. Una depreciació del terme  podria
reduir encara més les possibilitats de creixe-
ment i desenvolupament del nostre model
de comerç. Un cop rebem l’avantprojecte
farem més comentaris al respecte. 

» Pel que fa a l’anunci de la nova llei de comerç, 
l’entitat reitera que s’ha de fer valdre el terme ‘Rebaixes’

L’Entrevista pàg 13
J. C. Molinero (Mossos): “La percepció
de seguretat ha millorat gràcies a la 
complicitat ciutadana i del comerç”
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El cicle BCN Moda al carrer
reprèn la seva activitat aquest
mes amb quatre desfilades
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Parlem de comerç

El cicle de passarel·les urbanes BCN Moda al Carrer reprèn la seva activitat aquesta tardor 
amb quatre desfilades a Cor d’Horta i Mercat, l’Eix Maragall, l’Eix Sant Andreu i Coreixample

La moda torna al carrer

PROPOSTES/Què volem que sigui Barcelona? Quin mo-
del de ciutat volem? Aquesta és la pregunta que ens hau-
ríem de fer tots, tant els ciutadans com els polítics que
governen la nostra ciutat. Quan tinguem la resposta, po-
drem definir Barcelona.

Des de Coreixample creiem que hauríem de cons-
truir d’una forma lògica i coherent,  i visualitzar-ho  d’u-
na forma global, per a després, treballar les petites ac-
tuacions, tal com marquen les normes d’aprenentatge:
“de les coses grans a les coses petites”.

Què volem dir amb això? Si volem reduir el transit
que ocasiona problemes de salut per la contaminació
i el soroll,  podríem  crear una zona d’aparcaments a les
rodalies de Barcelona que fos ben comunicat amb el cen-
tre de la ciutat i les serves arteries. I si volem que la gent
hi arribi ens fa falta un bon servei de trens de rodalies,
que a més són ideals perquè ens deixen al centre de Bar-
celona. De què serveix crear superilles i zones pacificades
per treure cotxes de la ciutat si no resolem el problema
principal? Les superilles és un pensament en petit, que
seria el mateix que posar-hi un pedaç.

Posem un exemple en el cos humà. Si tenim un pro-

blema cardíac, aquest problema se’ns traslladarà al cos.
La solució no és resoldre els problemes del cos, sinó el car-
díac. Actuar sobre la causa i no sobre les conseqüències. 

Hi ha molta gent que ha hagut de marxar de la ciu-
tat a causa de l’augment dels preus de l’habitatge. Bar-
celona no és una ciutat dormitori, és una ciutat de ne-
goci, de treball, d’estudis, és una ciutat viva i és un cen-
tre neuràlgic dins del territori. Però molta d’aquesta gent
continua treballant aquí, amb el que ha empitjorat el pro-
blema de la mobilitat. Una persona pot trigar 45 minuts
a desplaçar-se de casa a la feina en cotxe. En transport
públic, segons el dia, pot arribar a ser el doble, restant
temps de la família, l’oci o el descans. Això és incoherent.

Pensar d’allò gran a allò petit seria pensar en un mi-
llor pla d’habitatge destinat a les persones que hi resi-
deixen, ja que al final, els que sembla que troben pisos
sense problemes són els turistes. Què volem per a la ciu-
tat, una ciutat de gent que hi viu o de gent que hi ve?

Tota aquesta gent que ha marxat de la ciutat, on fa
ara les seves compres? Doncs a les  grans superfícies, ja
que hi tenen més fàcil accés per la seva ubicació i tenen
resolt el tema del de l’aparcament. Què aporta una gran

superfície? Un augment de metres quadrats comercials
concentrats en una mateixa ubicació. I el fet que hi hagi
aquest nou espai augmenta la varietat de productes o
són sempre els mateixos operadors, que es veuen obli-
gats a ser també aquí, reduint la diferenciació i no donant
opció perquè s’hi pugui establir un comerç local, que mai
pot assumir els costos que representa un espai així.

Per nodrir-se  de personal qualificat, la gran super-
fície utilitza personal format als comerços de proximitat,
per tant, cada obertura significa una ferida en el talent
de les botigues de la ciutat, que han de tornar a formar
personal, amb el temps i el cost que representa.

Xavier Llobet, president de Cor Eixample

Què volem que sigui Barcelona?
Cal visualitzar-ho de forma global

DINAMITZACIÓ/ La tardor torna a ser
aquí i, amb ella, la possibilitat de veure
les noves tendències de moda que ofe-
reixen diferents eixos comercials de la
ciutat. Enguany hi ha canvis a les passa-
rel·les: per primer cop, cada eix comer-
cial personalitza la seva com més li
agradi i l’adapten al seu entorn. 

En concret, dos eixos comercials es
desmarquen amb espectacles comple-
tament diferents: l’Eix Sant Antoni ba-
sarà la seva passarel·la en musicals i a
més inclourà balls tradicionals xinesos i
hindús, mostrant així la capacitat d’inte-
gració del comerç de la ciutat. A l’altra
banda de la Gran Via, Coreixample inspi-
rarà la seva passarel·la en un conte i la
desfilada estarà basada en una història
molt vinculada al barri. Els altres dos

eixos comercials, Cor d’Horta i Mercat i
Eix Maragall han optat per una passa-
rel·la més tradicional però no per això
menys original, amb la presentació de
les millors ofertes de les seves botigues.

Però són més els detalls que diferen-
ciaran aquestes passarel·les de les ante-
riors: la infraestructura canvia, fent
possible la visualització dels i les models
des de tots els angles del carrer; milloren
la il·luminació, el so i el vídeo amb cà-
meres estàtiques que mostraran tot el
que s’està duent a terme sobre la passa-
rel·la en tot moment. 

A més enguany també s’aposta pel
talent jove: el primer passi de totes les
passarel·les el realitzaran models que
estan estudiant en escoles de moda i
joves dissenyadors emergents que tin-

dran en les passarel·les dels nostres eixos
una plataforma per a poder mostrar les
seves creacions davant un públic entre-
gat i de casa. 

La primera cita la tenim el dia 1 d’Oc-

tubre a Cor d’Horta i Mercat; la seguei-
xen l’Eix Maragall, el 15 d’Octubre; Sant
Antoni, el 21 d’Octubre i Coreixample el
dia 27. Totes a partir de les 20.30 del ves-
pre. Us hi esperem a tots!
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ENTREVISTA/ Fill de botiguers, el comissari
Joan Carles Molinero, cap de regió dels Mos-
sos d’Esquadra a Barcelona, té un coneixe-
ment profund de la realitat social i comercial
de la nostra ciutat i, a més, és d’aquelles per-
sones que et fan sentir còmode i amb les
quals es percep que la millora i el canvi són
possibles.

Es van assolir els objectius del programa
Grèvol l’any passat?
La passada campanya de Grèvol va ser molt
positiva per diferents aspectes. Un és per l’aug-
ment de la col·laboració del teixit associatiu
de la ciutat. Això ens satisfà i ajuda  perquè
els resultats hagin estat bons. Vam tancar la
campanya a mitjans de gener amb un des-
cens dels fets delictius durant Nadal, per tant,
els objectius es van assolir amb 300 fets de-
lictius menys, un resultat satisfactori.

Hi haurà canvis enguany al dispositiu?
El Grèvol és el mateix a tot Catalunya. Cada
any intentem millorar les coses, per exemple
fa 3 anys vam ampliar el termini, a petició del
teixit comercial de Barcelona, agafant una part
de la campanya de Rebaixes. Una altra de les
innovacions és la incorporació, fa un parell
d’anys, dels gremis i tipus de comerç “nou-
vinguts”, tal com els anomenem, al procés de
Grèvol. Aquest any encara estem determinant
quin tipus de comerç es podria incorporar. So-
bre la taula hi ha les botigues de “Tot a 1 euro”. 

Ha dit que el període del Grèvol es va am-
pliar fins a la primera part de les Rebaixes.
Per què no s’amplia a la totalitat?
Des de la prefectura de la policia, màxim or-
dre de gestió dels Mossos d’Esquadra, ens arri-
ba el criteri d’aplicació de qualsevol disposi-
tiu. Aquest criteri, pel Grèvol, arriba des del pe-
ríode de Reis fins al següent cap de setma-
na de Rebaixes, quan tanquem la compta-
bilització per analitzar-ne els resultats. Això no
vol dir que durant les setmanes següents no
hi hagi seguretat a les botigues, sinó que els
fets que hi puguin passar no entren en la va-
loració final del dispositiu. 

L’any passat hi havia un nivell d’alerta 4 d’a-
menaça terrorista a Catalunya. Ha canviat
aquesta situació?
No, la situació és la mateixa, tant a Catalun-
ya com a la resta de l’Estat espanyol. Tant en

el període Grèvol de l’any passat i en el
d’enguany. Això implica que si els punts de
potencials d’amenaça terrorista coincideixen
amb un eix o centres comercials executem
el dispositiu del programa antiterrorista que,
evidentment, durant alguns períodes de
l’any coincideix amb el Grèvol.

Cada any el dispositiu s’adapta a les noves
característiques del comerç. Quins canvis
hi heu percebut? Hi ha nous delictes?
Hem percebut cada cop més implicació del
comerç, amb la utilització de les noves tec-
nologies de la informació. I també hem de-
tectat, aquest any, una nova tendència que
creiem que pot anar a més, que són els ro-
batoris a clients mentre compren dins les bo-
tigues. Volem posar-hi fre abans que es dis-
pari. Per tant, ens posarem a treballar amb vo-
saltres a partir de setembre perquè això no
vagi a més. Demanarem un grau d’implica-
ció més per garantir la seguretat amb la com-
plicitat del teixit associatiu i comercial.

Parlava també sobre com canvia l’aplica-
ció del dispositiu a diferents zones i cita-
va els eixos més turístics. Però hi ha més
zones a la ciutat. Com s’adapta el Grèvol
a les diferents realitats comercials?
Els Mossos tractem la ciutat com un “tot igual”.
Cada districte té una comissaria de Mossos
que rep les mateixes instruccions. El Grèvol
es desplega d’igual manera a tota la ciutat. Evi-
dentment, el districte que més zones co-
mercials té (rebrà) més suport d’actius. Quan
reunim als representants del teixit comercial,
ve tothom, sense distinció. A més, tenim un
pla de supervisió perquè el Grèvol es com-

pleixi tal com estableix el cos i que té dos ni-
vells: un des de la mateixa comissaria de dis-
tricte, i l’altre a escala regional. Els màxims re-
presentants del cos visitem les zones per veu-
re si s’ha complert amb l’aplicació del dis-
positiu en la ciutat en la seva totalitat.

Creu que la percepció de seguretat a Bar-
celona ha millorat? Tant a nivell turístic com
a nivell autòcton?
En l’àmbit turístic la satisfacció és molt alta.
Malgrat que sempre hi hagi fets, diuen que
comparada amb altres ciutats europees Bar-
celona és segura, perquè els delictes són molt
lleus (el 87% dels fets delictius són furts) i per-
què la resposta policial és molt ràpida i hi ha
traductors a quasi totes les comissaries. A ni-
vell autòcton, en visitar els comerços, creiem
que és bo, que la percepció de seguretat és
alta. Les dades des del 2010 ens porten cap
aquí, amb un descens anual dels robatoris
amb força i violència als establiments, que era
objectiu prioritari aleshores. S’està fent mol-
ta feina, i gran part del mèrit és de la com-
plicitat entre comerciants i forces de seguretat.
Una gran mostra d’això són les detencions in
fragati, penseu que de cada 10 detencions,
entre cinc i sis es fan mentre s’està produint
el fet delictiu. Seguirem treballant.  

Creu que aquesta col·laboració es podria
millorar?
Sempre hi ha marge. Que el comerç ens de-
mani, i allà on puguem arribar, arribarem.
Qualsevol petició o projecte sempre el tre-
ballem i es demostra en l’evolució del Grèvol.
Hi ha un llarg camí a recórrer de la mà del gran
potencial que té el nostre comerç a la ciutat.
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Quin tipus de suport donarà el
Defensor del Client a la botiga
i quin procés se seguirà?
El compromís que des del De-
fensor del Client tenim és que
s’enviarà un justificant de recep-
ció a la persona reclamant i al ma-
teix establiment abans que pas-
sin tres dies, per demostrar que la
petició no ha estat ignorada, tin-
gui o no tingui raó el comerç. 

En un termini de set dies, un
cop estudiada la documentació,
es parlarà amb el comerç per tal
que faciliti la seva versió dels fets
en cas que no ho hagi fet encara
i se sol·licitarà els aclariments ne-
cessaris per tal de conèixer a fons
la situació. Si cal, també es reco-
rrerà a la informació proporcio-
nada per terceres persones. 

Finalment, es procedirà a dic-
tar una resolució que s’enviarà a
les parts. L’establiment estarà
obligat a acomplir aquesta reso-
lució, mentre que la persona con-
sumidora, si no hi està d’acord, po-
drà acudir a la OMIC (Oficina Mu-
nicipal d’Informació al Consumi-
dor) de l’Ajuntament o a l’Agèn-
cia Catalana del Consum. 

Per tant el comerciant pot
triar entre respondre ell mateix a
la reclamació del client o, per tal
de demostrar independència i
voluntat d’imparcialitat, fer-ho
mitjançant el Defensor del Client. 

Fins al moment, des del de-
partament del Defensor del client
s’han gestionat 50 casos –30 d’un
mateix establiment però a 30
clients diferents– i s’han resolt tots
de manera pacífica i amb l’ac-
ceptació d’ambdues parts. Se se-
guirà facilitant el contacte i l’en-
tesa entre consumidor i establi-
ment i informant sobre els dife-
rents drets i deures dels diferents
actors implicats. 

Per contactar amb el Defensor
del client: defensorclient@ei-
xosbcn.org.

“La percepció de seguretat ha millorat
per la complicitat ciutadana i del comerç”

Joan Carles Molinero / Cap dels Mossos de la Regió Policial de Barcelona

Una reunió entre Molinero i la junta de la Fundació el passat mes de maig

El Defensor 
del Client
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L’arribada del cotxe elèctric va
suposar un canvi de paradigma en
la indústria del motor. Però ara pot
ajudar a fer un pas més enllà en el
camp de la sostenibilitat, ja que és
un dels elements centrals de l’a-
nomenada e-Casa o llar eficient
endollada al vehicle elèctric. 

Es tracta d’una innovació pio-
nera en l’àmbit europeu promogu-
da per l’Institut Català d’Energia
(ICAEN), que depèn de la Generali-
tat, amb la col·laboració de Pana-
sonic, SUD, el Clúster d’Eficiència
Energètica de Catalunya (CEEC),
Nissan i Ampere que recrea un ha-
bitatge autosuficient –energètica-
ment parlant–que fa servir el vehi-
cle elèctric com una font d’alimen-
tació. L’e-Casa, a més, té equips per
generar energia solar, consta d’un es-
pai que simula una casa amb tots els
seus electrodomèstics i ofereix un
punt de ‘connexió intel·ligent’ per al
cotxe elèctric. 

D’aquesta manera, l’automò-
bil deixa de ser només un mitjà de
transport i esdevé també un ele-
ment capaç de subministrar ener-
gia a la xarxa domèstica per a l’ús
dels seus habitants, ja que el fet de
tenir-lo connectat a la casa fa
que no només rebi energia, sinó

que també la pugui subministrar
en cas que de necessitat. Amb tot,
es tracta de demostrar que l’e-
nergia pot ser bidireccional i abas-
tir unes bateries amb una càrrega
que pot anar de la casa al cotxe i
del cotxe a la casa.

Qui vulgui conèixer de pri-
mera mà aquesta innovació tèc-
nica podrà visitar-la a la Fira Re-
habilita, que se celebra els dies 8
i 9 al passeig Lluís Companys.
L’activitat estarà dinamitzada amb

recreacions d’actors, els quals
mostraran, mitjançant la inter-
pretació d’escenes quotidianes,
com funciona aquest habitatge.

OBERTA A TOTHOM
La Fira de la Rehabilitació és una
mostra popular amb empreses
que ofereix un ampli ventall d’in-
formacions per als ciutadans, amb
l’objectiu d’explicar-los com po-
den rehabilitar casa seva per fer-
la més confortable i eficient ener-
gèticament. Un esforç que a la llar-

ga genera un estalvi econòmic im-
portant.

El format de la fira, que està
oberta a la participació de 
tothom, és el d’una gran festa
popular orientada a la ciutadania,
en la qual, d’una manera lúdica, es
farà pedagogia sobre com avan-
çar cap a una casa eficient, cosa
que, de retruc, té beneficis en
l’espai públic de les ciutats. 

ASSESSORAMENT
En els diferents estands que s’hi
instal·laran els visitants podran
trobar fabricants, distribuïdors i
empreses especialitzades en no
només l’eficiència energètica, sinó
també en àmbits com la rehabili-
tació d’estructures, façanes i co-
bertes, el tractament d’humitats
o millores d’accessibilitat, entre al-
tres. Aquestes consultes es podran
fer en un espai obert on es farà
l’assessorament pertinent tant
als professionals com a les famílies.

Les activitats i tallers que abor-
din els beneficis de la rehabilita-
ció en la millora de la qualitat de
vida es faran a un ‘Village’ que s’ins-
tal·larà durant la fira. 

Tot plegat, petites accions que
serveixen per conscienciar la ciu-
tadania i les empreses i que poden
permetre avançar cap a un model
de vida més sostenible. En aquest
sentit, l’e-Casa serà un dels prin-
cipals atractius de la fira.

La casa del futur
» Presenten l’e-Casa, una llar energèticament autosuficient connectada a un vehicle elèctric

» Aquesta innovació es podrà visitar a la Fira Rehabilita, el 8 i 9 d’octubre al passeig Lluís Companys

Redacció
BARCELONA

Una imatge virtual del concepte de l’e-Casa, amb el vehicle elèctric i els generadors d’energies renovables. Foto: Generalitat

ESTALVI4L’adveniment de l’e-
Casa pot marcar un abans i un des-
prés en l’àmbit de la sostenibilitat.
No només perquè pot generar
energia de manera autosuficient,
sinó perquè també pot servir com
a impuls del cotxe elèctric, el qual té
beneficis directes en el medi am-
bient, ja que es redueixen les emis-
sions de CO2. En aquest sentit, fer
servir el cotxe elèctric també ajuda
a reduir la dependència energètica
actual dels derivats del petroli i es
dóna suport i consolida un sector in-
dustrial que aposta per la innovació.

Uns beneficis, tanmateix, que no

es queden en l’aspecte mediam-
biental, ja que la mobilitat elèctrica
també permet l’estalvi econòmic. En
concret, l’impost de matriculació
d’aquests vehicles és gratuït i tam-
poc paguen els peatges de les au-
topistes de la Generalitat –ecoviaT–,
entre altres. Per altra banda, i en el
marc de l’e-Casa, un automòbil elèc-
tric afavoreix l’autoconsum, en estar
connectat a una casa que genera
energia per si sola amb fonts d’e-
nergia renovable. 

Per tot plegat, la mobilitat elèc-
trica és la clau per dur a terme la tran-
sició cap a un model energètic net.

Més enllà de la sostenibilitat

“És un projecte pioner

a Europa i promogut

a Catalunya”

Comerç en Línia
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L’eix comercial Barnavasi està
ultimant els detalls de la seva
quarta Mostra de Tardor, Co-
mercial i Gastronòmica, de Sant
Gervasi, un esdeveniment que
tindrà lloc el pròxim 15 d’octu-
bre durant tot el dia i que oferi-
rà tot un seguit d’actes on no no-
més els botiguers seran els pro-
tagonistes. Els espais que ocu-
parà a mostra seran les places
Frederic Soler i Joaquim Fol-
guera, els carrers de Vilarós i Ru-
binstein i el Mercat de Sant
Gervasi. 

Per una banda, els comer-
ciants oferiran els seus produc-
tes i serveis de 10 del matí a 10
de la nit. Una bona ocasió per do-
nar-se a conèixer entre els veïns
i veïnes. Per començar amb for-
ça, la mostra arrencarà a les 10

del matí amb una xocolatada po-
pular. Durant gairebé tot el dia,
i de manera paral·lela, hi haurà
castells inflables i tallers parti-
cipatius per als més petits de la
casa, que serviran per ajudar-los
a passar l’estona mentre els pa-
res fan les seves compres. 

A dos quarts de dues del
migdia se celebrarà la fideuà
popular, mentre que a partir

de dos quarts de set de la tarda
hi haurà l’exhibició de country a
càrrec de Llar Country Barcelo-
na. A les 10 de la nit Aires de
Rumba i poc abans de la mitja-
nit un disc joquei animaran la
recta final de la cita. 

Per altra banda, de vuit del
vespre a una de la matinada el
Mercat de Sant Gervasi acollirà
el Tast de Nit. 

Barnavasi torna a treure les botigues al carrer. Foto: Twitter

Comerç i gastronomia, de la mà
de Barnavasi el 15 d’octubre
» L’associació dóna la benvinguda a la tardor amb una mostra

» Una xocolatada, una fideuà i una exhibició de ‘country’, plats forts

La futura llei de comerç 
no regularà les rebaixes

NORMATIVA4La Generalitat
pretén aprovar una nova llei de
comerç abans de finalitzar l’any.
Així ho va assegurar el conseller
d’Empresa i Coneixement, Jor-
di Baiget, fa uns dies. 

Aquesta nova normativa, en-
tre altres, contempla liberalitzar
el període de rebaixes i ampliar
les hores d’obertura setmanals a
75 –davant les 72 actuals i les 90
de la llei espanyola–. De fet,
amb aquesta nova llei es posarà
fi a les rebaixes tal com es co-
neixen, ja que dóna llum verda
perquè els comerços puguin fer-
les quan vulguin, tot i que reco-

manarà els dos períodes tradi-
cionals d’estiu i hivern. 

Pel que fa al calendari, es
mantindran els 10 dies festius
d’obertura –vuit que fixa la Ge-
neralitat i altres dos per part dels
ajuntaments– tot i que en el
cas que hi hagi dos festius se-
guits, les botigues podran obrir
en algun dels dos. 

Davant d’aquest anunci, la
Fundació Barcelona Comerç
ha reconegut que “és complicat
no liberalitzar les rebaixes a ni-
vell normatiu”, però creu que
això està “lluny d’ajudar a créi-
xer al petit comerç”. 

L’Eix Sarrià escalfa motors 
per a la seva Mostra de Tardor
FIRA4La tardor ja ha arribat i,
per a l’Eix Sarrià, això significa
sortir al carrer a reivindicar el
comerç i la gastronomia del ba-
rri. Ho farà el pròxim dissabte
dia 22 d’octubre amb la Mostra
de Tardor i la Mostra Gastro-
nòmica. 

Durant tot el dia, diversos es-
pais emblemàtics del barri aco-
lliran prop de 225 parades amb
botigues de l’eix comercial i de
fora. El carrer Major, el passeig
Reina Elisenda i la plaça de la
Vila estaran repletes de botigues
de moda per a dona i per a

home, de bijueria, joieria, ali-
mentació, articles per a la llar o
serveis, que mostraran que al
barri es pot trobar de tot. 

Paral·lelament, la plaça de
Sarrià serà l’escenari de la tam-
bé tradicional Mostra Gastro-
nòmica, que tornarà a oferir el
bo i millor de la cuina local en
una època de l’any com la tardor
que dóna molt de joc en l’aspecte
gastronòmic. En aquest sentit es
podran trobar un variat assortit. 

A banda de l’aspecte pura-
ment comercial, també s’hi ins-
tal·larà un parc infantil. 

El primer diumenge
d’obertura de la tardor punxa
HORARIS4El primer diumenge
d’obertura de la tardor, el passat
dia 2, va tornar a registrar po-
ques vendes, tal com ja va pas-
sar als dos festius escollits al
maig. Però a més, en aquesta
ocasió les botigues dels 17 barris
on es podia obrir no van fer-ne
seguiment i moltes persianes
van quedar abaixades. 

Tanmateix, hi ha hagut di-
verses interpretacions al respec-
te. Si la Fundació Barcelona Co-

merç ha assegurat que els diu-
menges de botigues obertes “no
funcionen”, des de Barcelona
Oberta, l’entitat dels eixos turís-
tics, en discrepen i demanen
que aquesta iniciativa s’ampliï a
més diumenges. La Fundació
ha afirmat que la incidència dels
diumenges d’obertura als barris
allunyats del centre és “nul·la”, i
ha explicat per què molts boti-
guers no van obrir el dia 2. “No
els hi surten els números”.

Educació | El centre Kumon Sant Gervasi-Galvany canvia de local
Des del mes d’agost, els alumnes dels centre Kumon Sant Gervasi-Galvany estan rebent les classes en un nou 
local al carrer Laforja, 33. L’acte d’inauguració oficial va tenir lloc el passat 29 de setembre, on van participar
professorat, alumnes i famílies. Berta Vila, docent del centre, convida a altres famílies a conèixer la mecànica 

de Kumon, un programa de matemàtiques i lectura que ajuda els alumnes a desenvolupar el seu potencial. 

Redacció
SANT GERVASI
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La FAVB demana la retirada del projecte de Reglament de Turisme de Catalunya

Turisme sí, però regulat
LLEIS/ Aportar la visió veïnal al turisme per
assegurar que es desenvolupi garantint els
drets de tothom. Aquest és l’objectiu que
la Federació d’Associacions de Veïns de
Barcelona (FAVB) defensa amb la presenta-
ció de diverses al·legacions al Reglament
de Truisme de Catalunya, un projecte de
decret impulsat pel Govern de la Generali-
tat. “El projecte obvia el codi de consum
que regula els drets dels consumidors, els
dels veïns i veïnes i el de la funció social de
la propietat”, assegura la FAVB.

Els veïns consideren evident que el tu-
risme està provocant conflictes arreu del
país i posen com a exemple localitats com
Lloret de Mar o Salou, a banda de Barcelona.
Uns conflictes que, segons consideren, se
centren principalment en la convivència a
l’espai públic i les comunitats de veïns, així
com en l’accés a l’habitatge. “Molts d’a-
quests conflictes es podrien solucionar o re-
duir amb una regulació adequada”,
argumenten els veïns. És en aquest sentit
que rebutgen plenament el Reglament de
Turisme de Catalunya tal com està plantejat
actualment i per això en demanen la reti-
rada i posterior replantejament.

“DESREGULACIÓ”
I és que la FAVB considera que el reglament
impulsat pel Govern va encaminat precisa-
ment en sentit contrari. “Comporta més
desregulació, amb la justificació de salva-
guardar la llibertat de les empreses i la
lliure competència”, diuen.

Entre altres qüestions, els veïns lamen-
ten que un decret que té com a objectiu re-
gular totes les tipologies d’allotjaments

turístics no tingui en compte que molts
d’aquests establiments estan ubicats en
comunitats de propietaris. “El reglament no
estableix quines són les obligacions dels
gestors dels allotjaments envers la resta de
propietaris dels immobles per garantir una
bona convivència”, argumenten.

En aquest sentit, els veïns denuncien
que el projecte impulsat pel Govern tam-
poc faci referència a les obligacions dels
propietaris cap als usuaris, així com als deu-
res d’aquests envers els veïns de les comu-
nitats. La FAVB creu que el reglament obvia
moltes qüestions, com per exemple l’obli-
gatorietat de tenir un servei d’assistència i
manteniment de l’habitatge, l’obligatorie-
tat d’informar la comunitat de veïns abans
de l’inici d’una activitat turística en un im-
moble o el deure de disposar d’una asse-
gurança de responsabilitat civil per part
dels propietaris de l’immoble destinat a
usos turístics. A més, els veïns denuncien
que el reglament excedeix el nombre de
persones per habitatge o habitacions esta-
blert en el decret de la Generalitat que fa
referència a les condicions mínimes d’ha-
bitabilitat dels habitatges, així com a la cè-
dula d’habitabilitat d’aquests.

Per la seva banda, el Govern defensa el
reglament com a eina per regular l’oferta
d’allotjaments turístics i regularitzar les
noves modalitats dedicades a aquest
àmbit, com per exemple els apartaments
turístics a Barcelona.

Ara el projecte de decret està sotmès a
informació pública, després que el Govern
no pogués aprovar la Llei d’acompanya-
ment de pressupostos al Parlament.

El cobriment de la ronda de Dalt,
“un projecte de ciutat” per a la FAVB MEMÒRIA/ El Centre Cívic Besòs acull des del 19 de se-

tembre l'exposició 50 anys de l'enderroc del barri del So-
morrostro. La mostra recull diverses imatges del barri de
barraques i és organitzada per la Comissió ciutadana per
a la recuperació de la memòria dels barris de barraques
de Barcelona. S’ha impulsat coincidint amb el 50è ani-
versari de l'enderroc del barri de barraques del Somo-
rrostro i el trasllat forçós dels seus habitants, que van anar
a viure a barris com Sant Roc o la Mina.

Les fotografies pertanyen a Jacques Léonard, Igna-
si Marroyo, l'Obra Social Sant Juan Bosco, Carme Garriga,
Agustí Mataró, el Museu de Badalona, l’Arxiu Històric del
Poblenou i d'altres, acompanyades totes de textos
que expliquen la història del barri i les circumstàncies
de la seva desaparició. L’exposició es pot visitar fins al
dissabte 15 d’octubre.

El Centre Cívic Besòs
recorda el Somorrostro

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

URBANISME/Pas endavant de la FAVB per demanar que
es tiri endavant un dels projectes urbanístics que els
veïns han sol·licitat amb més insistència en els darrers anys,
el cobriment total de la ronda de Dalt, el qual consideren
que ha de ser plantejat com “un projecte de ciutat”.

La FAVB apunta que, gràcies a la pressió veïnal que es
va fer a Nou Barris, es van fer les obres necessàries per co-
brir el tram en aquest districte, però també explica que es
va deixar de banda el tram d’Horta, de poc més de tres qui-
lòmetres, i alguns trams més d’altres barris, una reivindi-
cació que s’ha fet durant les darreres dues dècades sense
èxit. Es calcula que cada dia més de 200.000 vehicles pas-
sen per aquest tram, generant nivells de contaminació at-
mosfèrica i acústica perilloses per a la salut, cosa que su-
posa un incompliment de l’Ordenança General de Medi Am-
bient Urbà de Barcelona (OGMAUB).

La FAVB dóna suport a les reivindicacions dels veïns, que
denuncien que l’actual govern de la ciutat ha desestimat
tirar endavant un projecte acordat per unanimitat al març
de l’any passat. Malgrat això, la FAVB explica que les pos-
tures de les associacions són prou flexibles per acceptar “una
solució consensuada, amb actuacions de cobriment pro-
gressives, allargant el termini d’execució de vuit anys al pe-
ríode requerit per fer assumible la inversió total.” 
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NOU BARRIS/ La comissió 100
anys de la Prosperitat ja ha co-
mençat a treballar. El passat 17
de setembre es va fer la prime-
ra reunió de la comissió, que
aglutina diferents associacions
de veïns i entitats i que té com
a objectiu començar a preparar
els actes del centenari de la cre-
ació del barri, que es comme-
moraran l’any 2019.

Durant la trobada, que es va
fer al casal de barri de la Pros-
peritat, es van començar a reco-
llir les primeres idees per dibui-
xar el calendari d’actes. Està pre-
vist que més endavant, de ma-
nera periòdica, se celebrin més
reunions d’aquesta comissió.

‘100 anys de la
Prosperitat’ celebra
la primera reunió

MOBILITAT/ Tot i compartir bona part
dels objectius de les superilles, l’Associa-
ció de Veïns del Poblenou assenyala di-
verses mancances que, a parer seu, s’han
produït en l’impuls de la nova superilla
pilot ubicada entre els carrers Llacuna, Pa-
llars, Badajoz i Tànger.

Mancances, per exemple, en el paper
del veïnat i les entitats del barri en el pro-
cés de participació que hi ha rere l’impuls
d’aquesta nova figura urbanística. “Amb el
canvi de govern municipal s’ha passat a
un procés sobtat que, a finals de juliol, va
anunciar la posada en marxa el 5 de se-
tembre”, assenyala l’Associació de Veïns.
“Les presses i la manca d’informació al veï-
nat poden generar incomprensió i resis-
tència al canvi”, afegeixen.

En aquest sentit, l’associació reclama
respectar els processos informatius, amb
l’objectiu de facilitar l’adaptació dels veïns
a la superilla.

TRANSPORT PÚBLIC
Els veïns també han expressat els seus
dubtes sobre les afectacions de la nova
superilla sobre el transport públic. Tot i re-
conèixer que les obres a Pere IV i a la plaça
de les Glòries no conformen el millor es-
cenari, l’associació considera que el tras-
llat d’algunes parades d’autobús “fan
pensar en una deficient cobertura de
transport públic al Poblenou”.

Els veïns, però, reiteren la seva con-
fiança en el projecte i esperen que la
prova pilot serveixi per “polir deficiències”.

El Poblenou vol més participació 
del veïnat en l’impuls de les superilles

CIUTAT VELLA/ Nova mostra de
rebuig a la construcció del macro
hotel Praktikal al portal de San-
ta Madrona, a la zona de les
Drassanes.

El passat dissabte 1 d’octubre
a les 12 del migdia, l’AVV Barri
Gòtic va organitzar una jornada
festiva al solar, on es van orga-
nitzar diferents activitats, jocs in-
fantils i ping-pong i un taller
de pancartes, entre d’altres. A
més, els assistents van compar-
tir una paella popular en una jor-
nada en la qual van protestar per
aquest edifici que, asseguren,
“constitueix una veritable agres-
sió urbanística, social, habita-
cional i patrimonial”.

Els veïns mostren el
seu rebuig al macro
hotel de Drassanes

REVISTA/Amb el títol Noms, poder
i ciutadania, el dossier del nou nú-
mero de la revista de la Federació
d ‘Associacions de Veïns de Barce-
lona recull un seguit d'articles que
reflexionen sobre els noms dels ca-
rrers i espais públics de la ciutat.

D’altra banda, el tema d'en-
trada de l’últim número de la re-
vista recorda l'enderroc del barri
del Somorrostro, ubicat a Sant
Martí i Ciutat Vella i enderrocat el
25 de juny de 1966. Carrer tam-
bé recull la sentència de l'hotel
del Palau, la “polèmica” posada en
marxa de la superilla del Poble-
nou, els 15 anys del projecte de
Can Masdeu o l'estat actual del
mercat de Sant Antoni.

El número 141 de
‘Carrer’, dedicat al
nomenclàtor

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

Els veïns demanen tenir més veu 
en la definició del model de terrasses

ESPAI PÚBLIC/La Federació d’As-
sociacions de Veïns de Barcelona
(FAVB) ha reiterat la seva postura
crítica envers l’Ordenança de Te-
rrasses aprovada el 2013. Aquest
cop, els veïns han tornat a posar
les seves crítiques sobre la taula
per rebutjar la proposta dels
grups municipals de CiU, Ciuta-
dans i PP de revisar l’ordenança i,
a més, modificar la composició
actual de la comissió tècnica de
terrasses. Aquest és un òrgan
consultiu pensat per avaluar el
funcionament de l’Ordenança de
Terrasses municipal. La Comissió
depèn de la Gerència d'Hàbitat
Urbà i compta amb la participació
dels sectors socials i professionals
relacionats amb el territori, les
persones i el comerç de la ciutat.

Una de les tasques de la co-
missió és emetre els informes ne-
cessaris en relació a les sol·licituds
de llicència municipal de terrassa
en aquells casos que sorgeixi
algun dubte a l’hora d’acceptar-
les o denegar-les. A més, també
té competències per elaborar les
propostes o instruccions neces-
sàries per interpretar i aclarir les
qüestions que es plantegin en l'a-
plicació de l'Ordenança.

MÉS PARTICIPACIÓ
Ara, CiU, Ciutadans i PP han dema-
nat una modificació de la seva
composició perquè hi puguin
prendre part tècnics dels grups de
l’oposició, a banda de demanar una
revisió de la normativa i definir una
ordenança per l’aplicació de les or-
denacions singulars. A més, els tres
grups de l’oposició han sol·licitat la

convocatòria d’un Ple extraordinari
per abordar la qüestió. Tots tres as-
seguren que la seva motivació és
afavorir l’equilibri entre els usos de
les terrasses i l’espai públic per ga-
rantir la convivència entre ciuta-
dans, veïns, establiments de
restauració i clients.

Això, però, no convenç la FAVB,
ja que considera que una orde-
nança d’aquestes característiques
ha de prioritzar per sobre de tot
l’accessibilitat a l’espai públic. En
aquest sentit, la FAVB rebutja l’or-
denança actual. “La seva aplicació
ha estat una font de conflictes i no
s‘han solucionat la sobreocupació
dels carrers i els sorolls”, afirmen. A
més, la federació argumenta que
els arguments de CiU, Ciutadans i
PP són els mateixos que els defen-
sats pel gremi de restauració. “Són
reclamacions legítimes però vincu-
lades a interessos econòmics que
no tenen en compte els problemes
de convivència i el deteriorament
de l’espai públic”, diuen.

D’altra banda, la FAVB critica
que els tres partits de l’oposició con-
siderin “gesticulació” que els veïns
prenguin part a la comissió tècnica
de terrasses. “Això suposa validar
l’anterior composició de la comissió,
en la qual únicament estaven re-
presentats els gremis de comer-
ciants i restauradors”, recorden.

Davant d’aquest escenari, la
FAVB demana la revisió de l’orde-
nança, la incorporació de més re-
presentants de la ciutadania a la
comissió i la modificació dels hora-
ris de les terrasses per garantir el
descans dels veïns i obrir un procés
participatiu per revisar l’ordenança.
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La cursa no va defraudar. La nit
del passat 16 de setembre uns
1.000 atletes no van voler per-
dre’s una nova edició de la Bar-
celona Midnight Trail, la cursa de
muntanya nocturna que ja s’ha
consolidat com un clàssic i que
recorre bona part de la zona
més alta del districte amb punts
emblemàtics com el Tibidabo o
la carretera de les Aigües.

Tot i la bona participació,
només 814 d’aquests van poder
despertar el seu sisè sentit
(aquest era l’eslògan de la cursa)
per completar el recorregut de
15,6 quilòmetres en una nit que
va coronar Jordi Garcia i Ragna
Debats com els guanyadors.

Garcia, de l’AC77, va creuar
la meta en primer lloc, sent l’ú-
nic atleta que va aconseguir atu-

rar el cronòmetre per sota d’una
hora, en 59 minuts i 41 segons.
Jorge Tarragó, del Kalenji Team,
i Carles Montllor, del Casti&Cá-
ceres RC, van completar el podi
a la categoria masculina.

La més ràpida en completar
la cursa va ser Debats, que va
confirmar el seu domini a la

prova guanyant per segon any
consecutiu, a més de rebaixar en
5 segons la seva marca (1 hora,
6 minuts i 17 segons). La segona
classificada, Buha Bali, va creuar
la meta 11 minuts més tard,
mentre que la tercera classifica-
da va completar el recorregut en
1 hora i 19 minuts.

Els participants van passar pel Tibidabo. Foto: BMT

Uns 1.000 atletes completen la
Barcelona Midnight Trail 2016
» La prova recorria alguns punts de la zona més alta del districte
» Jordi Garcia i Ragna Debats, guanyadors de l’edició d’enguany

Es compleixen 19 anys 
de l’enderrocament de Sarrià

EFEMÈRIDE4El passat dia 20 de
setembre es van complir 19 anys
de l’enderrocament del camp de
Sarrià, l’estadi de futbol que du-
rant 74 anys (des del 1923 fins al
1997) va ser la casa de l’Espanyol.

Inicialment conegut com a
Camp de la Manigua, va ser am-
pliat per primer cop durant la dè-
cada de 1950, i 10 anys després va
veure com es posava l’enllumenat.
Jugadors de talla mundial com Ri-
card Zamora, Ladislau Kubala o
Alfredo di Stéfano van fer gaudir
de valent els aficionats a la recta fi-
nal de les seves carreres.

Sarrià també va ser un dels es-
cenaris del Mundial de futbol del
82, amb els partits Itàlia - Argen-
tina (2-1), Argentina - Brasil (1-3)
i Itàlia - Brasil (3-2). L’estadi tam-
bé va viure la final de la UEFA
contra el Bayer Leverkusen l’any
1988, però els problemes econò-
mics van obligar el club a vendre
la parcel·la a promotors immobi-
liaris. El darrer partit jugat va ser
un Espanyol 3 València 2.

Al jardí que hi ha actualment
on hi havia l’antic estadi hi ha di-
verses plaques que recorden la his-
tòria del coliseu blanc-i-blau.

El CP Sarrià empata al derbi
contra el Besòs Baró de Viver

FUTBOL4Segon empat conse-
cutiu a casa. El CP Sarrià es
manté invicte però cedeix el li-
derat de la classificació després
d’empatar al derbi del passat dia
2 contra el Besòs Baró de Viver
CF (1-1).

Àlex Peman va aconseguir el
seu primer gol del curs quan no-
més s’havien jugat 18 minuts de
partit al municipal de la Vall
d’Hebron. El partit es posava de
cara ben aviat per a l’equip d’E-
rec Irisarri, que dominava el joc
i va gaudir de més ocasions per
multiplicar la seva renda, però

l’equip no va estar encertat con-
tra la porteria de Gonzalo.

La segona part va continuar
amb la mateixa dinàmica i quan
semblava que els tres punts es
quedarien a casa, Agus Moliner,
al minut 88, va empatar per als
de Sant Andreu, que es van que-
dar amb un home menys per
l’expulsió de Pablo Leal pocs
minuts després.

Els sarrianencs voldran tor-
nar a retrobar-se amb la victòria
el pròxim diumenge 9 al migdia,
quan visitaran el camp del CD
Badia del Vallès.

L’Handbol La Salle comença
el curs amb dues derrotes

HANDBOL4Dos partits, dues de-
rrotes. L’Handbol La Salle no ha
començat amb bon peu la tem-
porada 2016-17 a la Primera es-
tatal masculina.

Després de perdre el primer
dels dos partits a casa contra el fi-
lial de l’Handbol Bordils (26-28),
els homes de Fernando Pastor es
van plantar el passat dia 2 a Sant
Joan Despí amb la intenció de re-
cuperar sensacions i de sumar els
primers punts del curs i recuperar

sensacions i durant bona part del
primer temps l’equip va aconse-
guir-ho. 

Tot i això, els del Baix Llobre-
gat van despatxar el partit per la
via ràpida a l’inici del segon temps
i finalment la victòria es va quedar
a Sant Joan (32-23).

L’equip voldrà refer-se d’a-
questa inèrcia negativa el pròxim
dia 8 d’octubre a un quart de 7 de
la tarda, quan rebrà la visita del Jo-
ventut Handbol Mataró.

Esports Tennis | Muguruza es classifica per a la tercera ronda a Pequín
Garbiñe Muguruza vol que l’Open de Pequín signifiqui un punt d’inflexió. El passat dia 3

la tennista del Barcino va aconseguir la classificació per a la tercera ronda de l’Open de
Pequín després de derrotar la kazakh Iulia Putintseva en dos sets: 6-2 i 7-6. Muguruza
defensa a la capital xinesa la victòria que va aconseguir l’any passat contra Bacsinszky.

Redacció
SARRIÀ-SANT GERVASI
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AGENDA MENSUAL  
DILLUNS 24 D’OCTUBRE
20:30 Sonita, un documental de la iraniana Rokh-
sareh Ghaem Maghami, és el títol seleccio-
nat per al pròxim Documental del mes. / Cen-
tre Parroquial Sant Vicenç de Sarrià.

DIVENDRES 7 D’OCTUBRE
17:00 El Centre Cívic Vil·la Florida organitzarà
l’activitat Mosaic, una visita al taller de Mo-
saiccos BCN al barri del Born en el qual una
de les seves artistes explicarà el procés cre-
atiu. / Centre Cívic Vil·la Florida.

DIJOUS 20 D’OCTUBRE
19:00 Com cada tercer dijous de mes des del se-
tembre, el Centre Excursionista Els Blaus i l’As-
sociació Cultural de la Casa Orlandai fan
una xerrada sobre la història dels barris i del
districte. / Centre Cívic Casa Orlandai. 

FINS AL 20 D’OCTUBRE
Matí-Tarda En el marc del 47è Congrés de l’A-
cadèmia Internacional de la Ceràmica (IAC),
a la Llotja es pot gaudir de Present i futur de
la ceràmica contemporània a Catalunya. /
Escola Superior de Disseny i d’Art Llotja.

FINS AL 30 D’OCTUBRE
Tot el dia Una col·lecció per llepar-se els dits.

Cuinart és una exposició que mostra la gas-
tronomia en les seves diferents expressions,
un recull de fotografies que fan que menjar
i art es donin la mà. / Centre Cívic Sarrià.  

DIMECRES 5 D’OCTUBRE
17:30 En el marc de la Festa Major de Sarria, a
la plaça del barri es farà la representació d’un
espectacle infantil anomenat 2princesesbar-
budes. / Plaça de Sarrià.

DIMECRES 26 D’OCTUBRE
17:30 Segona sessió d’un seminari de tres
sessions anomenat Activitats sensorials per a
nadons, en el qual els nens i nenes d’entre 0
i 3 anys podran experimentar amb la xoco-
lata. / Centre Cívic l’Elèctric.

DISSABTE 8 D’OCTUBRE
10:00 Un repte per als mestres dels escacs. En
el marc de la Festa Major s’ha organitzat un
campionat d’escacs amb format d’elimina-
tòries. / Carrer Major de Sarrià, 77.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

A través de material reciclat, els menuts
podran construir zepelins, globus o ae-
roplans de Leonardo da Vinci. Hauran
d’usar tota la seva creativitat i el seu en-
giny. / Casal de barri Espai Putxet.

Un taller per aprendre a fer
màquines amb material reciclat

Ds. 22 d’octubre a les 12:00

El catedràtic de la UPF Josep Maria Micó
s’encarregarà de coordinar una xerra-
da sobre dos dels dramaturgs més cè-
lebres de la història, Cervantes i Sha-
kespeare. / Centre Cívic Pere Pruna.

Una xerrada recorda
Cervantes i Shakespeare

Dj. 6 d’octubre a les 19:00

Un dels episodis de la història d’Escò-
cia, escrit per William Shakespeare arri-
ba al districte. Tot i això, la represen-
tació es farà de forma ambulant, ca-
minant pels carrers de Sarrià.

La història de Macbeth
com mai s’havia explicat

Dj. 6 d’octubre a les 18:00

Partit d’handbol corresponent a la
tercera jornada del grup D de la Primera
estatal masculina entre l’Handbol La
Salle i el Joventut Handbol Mataró. /
Pavelló La Salle.

L’Handbol La Salle rep la
visita del Joventut Mataró

Ds. 8 d’octubre a les 18:15
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